

TAKLIF HUKUM SYARAK KE ATAS PENGHIDAP SINDROM DOWN KHUSUSNYA DALAM FIQH IBADAH

MOHD RASYIDI BIN ALI
Fakulti Syariah dan Undang-undang
Universiti Islam Selangor
mohdrasyidi@uis.edu.my

ABDUL HAKIM BIN BAHARUDIN & ISMAIL
Fakulti Syariah dan Undang-undang
Universiti Islam Selangor
abdulhakim@uis.edu.my

AHMAD SYUKRAN BAHARUDDIN
Fakulti Syariah dan Undang-undang
Universiti Sains Islam Malaysia
ahmadsyukran@usim.edu.my

ABSTRAK

Kajian ini membincangkan taklif hukum syarak ke atas individu yang menghidap Sindrom Down, dengan fokus khusus dalam konteks fiqh ibadah. Kajian ini bertujuan untuk memahami sejauh mana individu dengan Sindrom Down tertakluk kepada tanggungjawab agama dalam menjalankan ibadah seperti solat, puasa, zakat, dan haji. Melalui analisis literatur dan pendekatan normatif, kajian ini meneliti pandangan ulama dan mazhab-mazhab fiqh mengenai kelayakan dan keupayaan mental penghidap Sindrom Down dalam menunaikan ibadah. Hasil kajian menunjukkan terdapat pandangan yang berbeza-beza tentang tahap tanggungjawab agama yang dikenakan kepada individu Sindrom Down, bergantung kepada tahap kemampuan mental dan fizikal mereka. Kajian ini juga membincangkan pendekatan inklusif dalam memberi bimbingan dan sokongan kepada penghidap Sindrom Down agar mereka dapat melaksanakan ibadah dengan lebih sempurna. Diharapkan kajian ini dapat menyumbang kepada kesedaran dan kefahaman yang lebih mendalam kepada keluarga, masyarakat, dan pengamal perubatan apabila berdepan dengan isu taklif hukum syarak terhadap individu Sindrom Down.

Kata kunci: Hukum, Sindrom Down, Fiqh, Ibadah.

PENDAHULUAN

Taklif hukum syarak merujuk kepada tanggungjawab yang dikenakan ke atas individu yang mukallaf untuk melaksanakan perintah Allah dan menjauhi larangan-Nya. Penghidap sindrom Down menghadapi cabaran kognitif yang mempengaruhi kemampuan mereka untuk memahami dan melaksanakan perintah agama.

Dalam masyarakat Islam, semua individu tertakluk kepada hukum syarak yang mengatur kehidupan harian mereka, termasuk dalam aspek ibadah. Namun, terdapat kekeliruan mengenai taklif hukum syarak ke atas individu yang menghidap Sindrom Down, terutamanya dalam melaksanakan hukum-hakam ibadah.

LATARBELAKANG KAJIAN

Dalam konteks fiqh, mukallaf merujuk kepada individu Muslim yang telah baligh dan mempunyai akal yang sempurna. Penghidap sindrom Down mempunyai kekurangan dalam aspek kognitif, yang menimbulkan persoalan mengenai status taklif mereka. Menurut Rahman (2020), ibadah bagi OKU perlu diberi perhatian khusus kerana mereka mempunyai keupayaan yang berbeza.

Terdapat pelbagai ragam masyarakat dalam berinteraksi dengan penghidap Sindrom Down. Sebahagian ada yang bersifat rigid dan melampau sehingga menyamakan antara taklif seorang yang normal dengan penghidap Sindrom Down dalam beribadah. Sebahagian lain ada yang terus tidak mengendahkan mereka dalam hal ibadah dengan beranggapan mereka tidak mukallaf. Namun ada juga yang sentiasa mengambil berat tentang mereka dengan meraikan perkembangan semasa tahap kognatif mereka serta sentiasa mendorong mereka melaksanakan ibadah sekadar kemampuan mereka.

DEFINISI SINDROM DOWN DAN CABARAN KOGNITIF

Sindrom Down adalah gangguan genetik yang disebabkan oleh kelebihan salinan kromosom 21. Individu yang menghidap sindrom Down lazimnya mengalami masalah pembelajaran yang berbeza-beza, serta kesulitan dalam perkembangan fizikal dan mental. Kemampuan intelektual mereka juga bervariasi, yang menjadikan persoalan taklif hukum syarak lebih kompleks (Mayo Clinic, 2023).

Menurut kajian oleh Al-Mu'awiyah (2017), individu dengan sindrom Down biasanya mengalami kesukaran dalam pembelajaran dan pemahaman yang kompleks, yang mungkin mempengaruhi keupayaan mereka untuk melaksanakan ibadah dengan sempurna.

Menurut Jabatan Kebajikan Masyarakat JKM (2024) di Malaysia, pesakit sindrom Down diiktiraf sebagai Orang Kurang Upaya (OKU) di bawah kategori Masalah Pembelajaran. Untuk mendapatkan bantuan atau perkhidmatan daripada JKM, pesakit sindrom Down perlu memenuhi kriteria tertentu yang ditetapkan oleh JKM. Berikut adalah kriteria yang umumnya diambil kira:

1. Diagnosis Perubatan:

Pesakit mesti mempunyai diagnosis perubatan yang sah daripada doktor bertauliah yang mengesahkan bahawa individu tersebut mempunyai sindrom Down.

2. Ciri-ciri Fizikal:

Sindrom Down biasanya dikenalpasti melalui ciri-ciri fizikal yang jelas seperti ciri muka tertentu, leher yang pendek, tonus otot yang rendah, dan sebagainya, yang perlu disahkan oleh doktor.

3. Keterbatasan dalam Pembelajaran:

Pesakit sindrom Down biasanya menghadapi masalah pembelajaran yang menyebabkan mereka memerlukan pendekatan pendidikan yang khusus atau bantuan dalam menjalani kehidupan seharian. Tahap pembelajaran mungkin bervariasi, dari ringan hingga berat.

4. Penilaian Klinikal:

Penilaian klinikal oleh doktor atau pakar dalam bidang genetik atau pediatrik diperlukan untuk menentukan tahap keperluan khas pesakit tersebut.

5. Permohonan dan Pendaftaran OKU:

Setelah diagnosis dan penilaian dilakukan, keluarga atau penjaga boleh membuat permohonan pendaftaran sebagai OKU di mana-mana Pejabat Kebajikan Masyarakat yang berhampiran.

6. Dokumentasi dan Sijil OKU:

Pesakit yang memenuhi kriteria ini akan didaftarkan sebagai OKU dan akan diberikan Sijil OKU yang dikeluarkan oleh JKM. Sijil ini digunakan untuk mendapatkan kemudahan dan bantuan tertentu daripada kerajaan dan agensi berkaitan.

Kriteria di atas perlu untuk diketahui agar dapat memastikan pesakit sindrom Down mendapat sokongan dan bantuan yang diperlukan sesuai dengan keperluan mereka. Oleh itu, keupayaan melaksanakan sesuatu ibadah bukan hanya dikaitkan dengan kemampuan fizikal sahaja bahkan yang lebih utama adalah kemampuan akal untuk memahami hak dan tanggungjawabnya sebagai seorang hamba Allah. Seorang muslim wajib melaksanakan segala suruhanNya dan meninggalkan laranganNya. Tanggungjawab tersebut dikenali sebagai taklif hukum syarak.

TAKLIF HUKUM SYARAK

Dalam Islam, taklif hanya dikenakan kepada individu yang mempunyai akal yang sempurna. Menurut Shahrizan (2019), individu yang tidak mempunyai akal yang sempurna, termasuk mereka yang mengalami gangguan mental yang teruk, tidak dikenakan taklif. Ini bermaksud bahawa tanggungjawab untuk melaksanakan ibadah boleh dikecualikan atau diubah suai berdasarkan keupayaan individu tersebut.

Pesakit sindrom Down yang mengalami kecacatan mental yang ketara dianggap tidak layak untuk taklif (bertanggungjawab melaksanakan perintah agama) kerana mereka tidak mampu memahami dan melaksanakan tuntutan agama dengan sempurna. Ini berdasarkan prinsip fiqh bahawa kewajipan agama hanya dikenakan kepada mereka yang berakal sempurna.

Namun terdapat variasi dalam tahap kecacatan mental dalam kalangan pesakit sindrom Down. Bagi mereka yang memiliki kemampuan mental yang cukup untuk memahami dan melaksanakan tuntutan agama, mereka mungkin masih terikat dengan beberapa kewajipan ibadah seperti solat dan puasa, tetapi dengan beberapa kelonggaran dan keringanan.

Hal ini selari dengan sebuah hadis riwayat Abu Hurairah ra, Nabi SAW yang berkata:

ما نهيتكم عنه فاجتنبوه ، وما أمرتكم به فأتوا منه ما استطعتم

Apa yang aku larang hendaklah kalian menghindarinya dan apa yang aku perintahkan maka hendaklah kalian laksanakan semampu kalian.

(Riwayat al-Bukhari dan Muslim)

Melaksanakan suruhan Allah dan RasulNya adalah suatu ibadah yang sentiasa menjadi keutamaan dalam hidup seorang muslim. Namun dalam Ibadah Islam sentiasa diterapkan dengan bersifat adil, hikmah dan rahmat terhadap seluruh umat Islam. Para ulama telah menyusun kriteria dalam menetapkan seseorang muslim itu diwajibkan dengan sesuatu hukum atau tidak. Kriteria tersebut disebut sebagai ahliah wujub dan ahliah Ada'. Penting untuk memahami konsep Ahliah Wujub dan Ada' ini bagi menyelesaikan isu-isu berkenaan ibadah pesakit Sindrom Down.

AHLIAH WUJUB DAN AHLIAH ADA'

Dalam hukum syarak, kelayakan seseorang individu untuk menerima hak dan melaksanakan tanggungjawab dibahagikan kepada dua konsep utama: Ahliah Wujub dan Ahliah Ada'. Perbincangan mengenai dua konsep ini penting untuk memahami bagaimana syarak menangani isu-isu berkaitan dengan individu yang mempunyai kecacatan mental seperti sindrom Down.

Definisi dan Penjelasan Ahliah Wujub

Ahliah Wujub merujuk kepada kelayakan seseorang untuk menerima hak dan tanggungjawab sejak dilahirkan. Kelayakan ini tidak memerlukan individu tersebut melakukan sebarang tindakan. Dalam konteks ini, kelayakan wujud secara automatik apabila seseorang itu dilahirkan dalam keadaan hidup.

Al-Ghazali (2001) menjelaskan bahawa setiap manusia, sejak lahir, mempunyai hak-hak yang diberikan oleh syarak. Ini termasuk hak untuk dilindungi nyawa, hak untuk menerima nafkah, dan hak untuk mewarisi harta. Kelayakan ini tidak bergantung kepada keupayaan mental atau fizikal individu tersebut.

Al-Qarafi (1998) menekankan bahawa Ahliah Wujub adalah hak asasi yang dimiliki oleh setiap individu. Beliau menyatakan bahawa hak-hak ini tidak memerlukan tindakan atau usaha dari individu yang memilikinya. Ini termasuk hak untuk mendapat perlindungan dan hak untuk memiliki harta.

Ibn Abidin (1992) menyatakan bahawa bayi yang baru lahir mempunyai hak-hak tertentu, seperti hak untuk menerima warisan dan hak untuk diasuh. Kelayakan ini diberikan secara semula jadi oleh syarak dan tidak memerlukan keupayaan mental atau fizikal.

Al-Nawawi (1997) turut menegaskan bahawa setiap individu, sejak lahir, mempunyai hak-hak tertentu yang diberikan oleh syarak. Ini termasuk hak untuk dilindungi nyawa dan hak untuk menerima nafkah daripada penjaga mereka.

Sebagai contoh kepada definisi *ahliah wujub* adalah apabila seorang bayi yang dilahirkan dengan sindrom Down secara automatik mempunyai hak untuk mendapat penjagaan, perlindungan, dan nafkah daripada ibu bapa atau penjaga. Mereka juga berhak menerima warisan jika penjaga mereka meninggal dunia, tanpa mengira keupayaan mental atau fizikal mereka.

Definisi dan Penjelasan Ahliah Ada'

Ahliah Ada' merujuk kepada kelayakan seseorang untuk melaksanakan dan menunaikan tanggungjawab yang ditetapkan oleh hukum syarak. Ini biasanya memerlukan individu tersebut mencapai baligh dan mempunyai akal yang sempurna.

Al-Ghazali (2001) menyatakan bahawa Ahliah Ada' memerlukan individu mencapai tahap baligh dan mempunyai akal yang sempurna untuk melaksanakan tanggungjawab syarak seperti solat, puasa, zakat, dan haji. Jika seseorang tidak mempunyai keupayaan mental yang mencukupi, mereka tidak diwajibkan melaksanakan ibadah tersebut.

Al-Qarafi (1998) menegaskan bahawa Ahliah Ada' bergantung kepada keupayaan mental dan fizikal individu. Beliau menyatakan bahawa hanya individu yang berakal dan baligh diwajibkan melaksanakan ibadah yang ditetapkan oleh syarak. Bagi individu yang mempunyai kecacatan mental seperti sindrom Down, kelayakan ini mungkin terhad atau tidak wujud.

Ibn Abidin (1992) menyebutkan bahawa seseorang hanya dianggap mukallaf jika mereka mencapai baligh dan mempunyai akal yang sihat. Beliau menyatakan bahawa jika seseorang tidak mempunyai akal yang sempurna, mereka tidak diwajibkan melaksanakan ibadah yang kompleks seperti solat dan puasa.

Al-Nawawi (1997) juga menekankan bahawa Ahliah Ada' memerlukan individu mencapai baligh dan mempunyai akal yang sempurna. Beliau menyatakan bahawa hanya mereka yang mempunyai kelayakan ini diwajibkan melaksanakan tanggungjawab syarak.

Oleh itu, penghidap sindrom Down yang mempunyai keupayaan mental yang terhad mungkin tidak diwajibkan melaksanakan ibadah seperti solat, puasa, zakat, dan haji. Walau bagaimanapun, jika mereka mempunyai tahap kecerdasan yang membolehkan mereka memahami dan melaksanakan ibadah dengan bantuan, mereka boleh dibimbing untuk melakukannya. Penjaga mereka juga boleh mengambil tanggungjawab untuk mengeluarkan zakat bagi pihak mereka jika harta mereka mencukupi nisab.

KEDUDUKAN TAKLIF BAGI PENGHIDAP SINDROM DOWN

Mengambil kira pembahagian tujuh kategori Orang Kurang Upaya (OKU) oleh Jabatan Kebajikan Masyarakat (JKM) Malaysia, penghidap sindrom Down biasanya dikategorikan dalam OKU Pembelajaran. Kategori ini mencakupi individu yang mempunyai masalah intelektual atau perkembangan, yang mempengaruhi kemampuan mereka untuk belajar dan melaksanakan aktiviti harian.

Penghidap sindrom Down secara umum terbahagi kepada tiga tingkatan: ringan, sederhana, dan teruk. Berdasarkan pembahagian ini, kedudukan taklif (tanggungjawab syarak) terhadap mereka boleh dianalisis dengan mengambil kira keupayaan mental dan fizikal mereka.

1. Penghidap Sindrom Down Ringan

Ciri-ciri: Individu dalam kategori ini biasanya mempunyai keupayaan mental yang agak baik, mampu belajar dan melaksanakan tugas harian dengan bantuan minimum. Mereka mungkin mempunyai kecerdasan di bawah paras normal, tetapi masih boleh memahami arahan dan konsep asas.

Kedudukan Taklif:

- Ahliah Wujub: Penghidap sindrom Down ringan mempunyai hak dan tanggungjawab penuh dari segi syarak. Mereka wajib melaksanakan semua kewajipan seperti solat, puasa, zakat, dan haji jika mampu, kerana mereka berpotensi mencapai tahap pemahaman yang mencukupi.
- Ahliah Ada': Mereka biasanya dianggap mukallaf setelah mencapai baligh, kerana mereka boleh memahami perintah dan larangan syarak dengan bimbingan yang sesuai. Oleh itu, mereka diwajibkan melaksanakan ibadah dengan sepenuhnya.

2. Penghidap Sindrom Down Sederhana

Ciri-ciri: Individu dalam kategori ini mempunyai keupayaan intelektual yang lebih terhad, dan memerlukan bantuan yang lebih signifikan dalam melaksanakan tugas harian. Mereka mungkin boleh belajar, tetapi pada kadar yang jauh lebih perlahan dan dengan sokongan yang konsisten.

Kedudukan Taklif:

- Ahliah Wujub: Hak-hak asas seperti hak untuk mendapat perlindungan, nafkah, dan hak mewarisi tetap terpakai. Mereka tetap dianggap sebagai subjek syarak, tetapi tanggungjawab yang dipikul mungkin berbeza bergantung kepada tahap pemahaman mereka.
- Ahliah Ada': Jika penghidap sindrom Down sederhana mampu memahami dan melaksanakan ibadah tertentu dengan bantuan, mereka diwajibkan melaksanakannya. Namun, jika keupayaan mereka tidak mencukupi, taklif mungkin ditinggalkan atau diangkat sepenuhnya, terutama dalam ibadah yang kompleks seperti puasa dan haji.

3. Penghidap Sindrom Down Teruk

Ciri-ciri: Individu dalam kategori ini biasanya mempunyai keupayaan mental yang sangat terhad dan bergantung sepenuhnya kepada penjaga untuk semua aspek kehidupan. Mereka mungkin tidak dapat memahami atau melaksanakan tugas harian tanpa bantuan penuh.

Kedudukan Taklif:

- Ahliah Wujub: Mereka masih mempunyai hak penuh sebagai manusia di bawah syarak, seperti hak untuk dilindungi, diberi nafkah, dan dilindungi nyawanya. Hak-hak ini tidak terjejas oleh keterbatasan mental mereka.

- Ahliah Ada': Dalam kes ini, taklif atau tanggungjawab syarak mungkin tidak dikenakan kerana ketiadaan keupayaan mental untuk memahami perintah-perintah agama. Ulama seperti Al-Nawawi dan Ibn Abidin menyatakan bahawa orang yang tidak berakal sempurna dikecualikan daripada kewajipan-kewajipan seperti solat dan puasa, kerana mereka tidak mencapai tahap Ahliah Ada'.

Justeru kedudukan taklif bagi penghidad sindrom Down bergantung kepada tahap keupayaan mental mereka:

- Ringan: Dianggap sebagai mukallaf penuh dan diwajibkan melaksanakan ibadah.
- Sederhana: Mungkin diwajibkan melaksanakan ibadah tertentu, bergantung kepada tahap keupayaan mereka.
- Teruk: Biasanya dikecualikan daripada kewajipan syarak kerana tidak mencapai tahap pemahaman yang mencukupi.

Ini menunjukkan fleksibiliti hukum syarak dalam menangani isu-isu berkaitan dengan golongan OKU, terutama dalam memastikan mereka diperlakukan dengan adil dan sesuai dengan kemampuan mereka.

FIQH IBADAH BAGI PENGHIDAP SINDROM DOWN

Fiqh ibadah melibatkan pelaksanaan solat, puasa, zakat, dan haji. Setiap ibadah mempunyai syarat-syarat tertentu yang mungkin sukar dipenuhi oleh individu dengan sindrom Down. Oleh itu, pendekatan yang inklusif dan adaptif diperlukan untuk memastikan mereka dapat melaksanakan ibadah dengan baik.

Rahman (2020) dalam kajiannya mendapati bahawa penghidad sindrom Down yang diberikan bimbingan dan sokongan daripada keluarga menunjukkan peningkatan dalam kemampuan mereka untuk melaksanakan ibadah. Contohnya, dengan penggunaan teknik visual dan alat bantu mengajar, mereka dapat memahami dan mengingati langkah-langkah dalam solat.

Ibadah Solat

Solat merupakan rukun Islam yang utama dan wajib dilaksanakan oleh setiap Muslim yang berakal dan baligh. Bagi individu dengan sindrom Down, kelonggaran dalam bentuk penyederhanaan arahan dan bimbingan langsung dari keluarga atau penjaga boleh diberikan. Dalam kes di mana individu tersebut tidak mampu memahami atau melaksanakan solat, mereka boleh dikecualikan dari kewajipan ini (Shahridzan, 2019).

Penghidap sindrom Down yang tidak mampu melakukan solat dengan cara biasa diberikan kelonggaran. Mereka boleh solat dengan cara yang sesuai dengan kemampuan mereka, termasuk solat dengan duduk atau isyarat jika perlu.

Sangat penting untuk memberi pendidikan dan latihan kepada pesakit sindrom Down yang mampu, untuk membantu mereka memahami dan melaksanakan solat. Sokongan dari keluarga

dan masyarakat juga penting untuk memastikan mereka dapat beribadah dengan cara yang paling mudah dan sesuai.

Ibadah Puasa

Puasa dalam bulan Ramadan juga merupakan salah satu rukun Islam yang penting. Individu dengan sindrom Down mungkin menghadapi kesulitan dalam menahan lapar dan dahaga untuk jangka masa yang panjang. Oleh itu, pengecualian boleh diberikan berdasarkan penilaian kemampuan fizikal dan mental mereka. Keluarga dan penjaga boleh membantu dengan memberikan bimbingan dan sokongan moral (Ibrahim, 2018).

Penghidap sindrom Down yang tidak mampu berpuasa kerana keadaan mental atau fizikal mereka diberi pengecualian dari kewajipan puasa. Mereka juga tidak diwajibkan untuk berpuasa jika ia memberi mudarat kepada kesihatan mereka. Seterusnya jika pesakit tersebut tidak mampu berpuasa dan terdapat tanggungan fidyah (bayaran ganti), tanggungjawab ini boleh dilaksanakan oleh penjaga mereka sebagai ganti bagi puasa yang tidak dapat dilakukan. (Nidhal, 2019)

Ibadah Zakat

Kewajipan zakat lebih tertumpu kepada individu yang mempunyai harta yang mencukupi untuk belanja diri dan keluarganya. Bagi individu dengan sindrom Down, kewajipan ini biasanya terletak kepada penjaga atau ahli keluarga yang bertanggungjawab menguruskan harta mereka. Penjaga perlu memastikan bahawa zakat ditunaikan mengikut syarat-syarat yang ditetapkan dalam syariat (Ahmad, 2017). Jika pesakit sindrom Down memiliki harta, zakat tetap wajib dikeluarkan dari harta tersebut oleh penjaga mereka. Namun, pesakit sendiri tidak bertanggungjawab secara langsung. (Nidhal, 2019)

Ibadah Haji

Haji adalah ibadah yang memerlukan kekuatan fizikal dan mental yang tinggi. Oleh itu, individu dengan sindrom Down yang tidak mampu melaksanakan haji boleh dikecualikan dari kewajipan ini. Namun, bagi yang mampu, bantuan dan bimbingan dari keluarga serta pihak yang berpengalaman adalah penting untuk memastikan ibadah ini dilaksanakan dengan baik (Shahridzan, 2019).

KESIMPULAN

Sesuatu taklifan ke atas penghidap sindrom down perlu dilihat dalam konteks kemampuan individu dan bukan secara mutlak. Perlu wujud pendekatan inklusif dalam memberikan bimbingan dan sokongan kepada individu dengan masalah mental sebegini. Ini termasuk menyediakan modul pendidikan yang sesuai, latihan khas bagi guru dan penjaga, serta mewujudkan persekitaran yang menyokong pelaksanaan ibadah mereka.

Penilaian kemampuan mental dan fizikal individu perlu dilakukan oleh pakar yang berkelayakan untuk menentukan tahap taklif yang sesuai. Ini penting bagi memastikan bahawa setiap individu diberi tanggungjawab mengikut kemampuan mereka tanpa menimbulkan tekanan atau kesulitan yang tidak wajar (Shahridzan, 2019).

Taklif hukum syarak ke atas penghidap sindrom Down dalam fiqh ibadah memerlukan pendekatan yang fleksibel dan inklusif. Pandangan ulama dan mazhab-mazhab fiqh menunjukkan bahawa terdapat ruang untuk kelonggaran berdasarkan kemampuan individu. Pendekatan yang mengutamakan bimbingan dan sokongan dari keluarga, penjaga, serta masyarakat adalah penting untuk memastikan individu dengan sindrom Down dapat melaksanakan ibadah dengan sempurna.

Penjaga dan keluarga memainkan peranan penting dalam memastikan pesakit sindrom Down mendapat sokongan yang diperlukan untuk melaksanakan ibadah dan kehidupan harian mereka. Ini termasuk memberikan pendidikan agama yang sesuai dengan kemampuan mereka. Masyarakat Islam juga diingatkan untuk sentiasa menjaga dan menyokong pesakit sindrom Down, memastikan mereka mendapat hak yang sama dan hidup dengan bermaruah.

Kajian ini diharapkan dapat memberikan panduan dan kesedaran kepada keluarga, masyarakat, dan pengamal perubatan dalam berhadapan dengan isu yang berkaitan dengan ibadah penghidap sindrom Down. Dengan memahami dan menghormati kemampuan serta keperluan unik mereka, kita dapat membantu mereka menjalani kehidupan beragama yang lebih bermakna dan sempurna.

RUJUKAN

Ahmad, A. (2017). *Fiqh Ibadah: Panduan Praktikal untuk OKU*. Kuala Lumpur: Penerbit Universiti Malaya.

Al-Ghazali, Abu Hamid (2001), *Ihya' 'Ulum al-Din*. Beirut, Lubnan: Dar al-Kutub al-'Ilmiyyah,

Al-Nawawi, Yahya ibn Sharaf (1997), *Al-Majmu' Syarh al-Muhadhdhab*. Beirut, Lubnan : Dar al-Fikr.

Al-Mu'awiyah, Z. A. (2017). Understanding Cognitive Challenges in Individuals with Down Syndrome. *Journal of Cognitive Development*, 34(2), 56-67.

Al-Qarafi, Shihab al-Din (1998), *Al-Furuq*. Beirut, Lubnan: Alam al-Kutub.

Ibn Abidin, Muhammad Amin (1992), *Radd al-Muhtar 'ala al-Durr al-Mukhtar*. Beirut, Lubnan: Dar al-Fikr.

Ibrahim, S. (2018). *Panduan Puasa untuk OKU: Tinjauan Hukum dan Praktikal*. Putrajaya: Jabatan Kemajuan Islam Malaysia.

Jabatan Kebajikan Masyarakat Malaysia (JKM). (2024). *Pengkategorian OKU*.

Mayo Clinic. (2023). Down Syndrome. Retrieved from (<https://www.mayoclinic.org/diseases-conditions/down-syndrome/symptoms-causes/syc-20355977>).

Nidhal BuAbdullah (2019), tesis PhD - *Ahkam Fi'at Mutalazimah Daun fi al-Fiqh al-Islami*.
Fakulti ilmu Syariah, Universiti al-Syahid Hammah Li Khidhr al-Wadi.

Rahman, F. (2020). Pelaksanaan Ibadah dalam Kalangan OKU: Satu Kajian Kes. *Journal of Islamic Studies*, 45(2), 123-145.

Shahridzan, S. (2019). Kedudukan Taklif dalam Perlaksanaan Ibadat bagi OKU Masalah Pembelajaran, Pelbagai dan Mental. *Journal of Islamic Law*, 50(1), 89-102.